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Székesfehérvár 2. számú önkormányzati körzet

Fehérvári POLGÁR
A  2-es számú egyéni választókörzet képviselője, 

dr. Kovács Béla Sándor már az első szabad vá-
lasztásokon, 1990-ben sikerrel mérette meg magát 
a politikai színtéren: szülőfaluja önkormányzati 
képviselője lett. Székesfehérvárra költözése után 
– bár a helyi Fidesz-csoportnak tagja volt – az ak-
tív politizálást évekre maga mögött hagyta, ám 
2014-ben úgy döntött: elvállalja a párt felkérését 
a képviselőjelöltségre. Mindeközben polgári ügy-
szakban eljáró ügyvédként is praktizál, jelmon-
data a római jog három alapelve: tisztességesen 
élni, senkit nem sérteni, és mindenkinek megadni 
a magáét.

– Elmúltam már negyvenéves, amikor jelentkez-
tem a jogi egyetemre, akkor is úgy, hogy a fele-
ségem elém tette a kitöltött jelentkezési lapot, 
hogy írjam alá – meséli mosolyogva a jogi pályá-
ra lépés történetét dr. Kovács Béla Sándor. – Azt 
mondta, szeretne ügyvédfeleség lenni, és az ő 
kérése számomra parancs.

– Milyen feleség volt korábban?
– Tanárfeleség, mert az eredeti diplomám szerint 
magyar és könyvtár szakos tanár vagyok. Könyv-
táros soha nem voltam, viszont magyartanárként 
több mint tíz évig tanítottam egy általános iskolá-
ban. Aztán jött egy kicsit változatosabb időszak, 
1999-ben, miután Székesfehérvárra költöztünk: 
dolgoztam betanított munkásként az IBM-ben, 
majd kisebb cégeknél különböző középvezetői 
beosztásokban. Kicsit tanítottam is megint a 
Tóparti Gimnáziumban és a Deák Ferenc Szakkö-
zépiskolában – és aztán jött a jogi egyetem.

– Amihez azért nyilván a személyes motiváció 
is kellett.

– Hogyne, a fő ok ez volt, természetesen. Mindig 
érdekelt a jog, csak sokáig úgy voltam vele az 
első diplomám után, hogy azt a nyolc évet, ami 
a gyakorlati idővel együtt mindenképpen kell 
egy ügyvédi praxis beindításához, elképzelhetet-
lenül soknak tartottam. Végül mégis elszántam 
magam, és nagyon élveztem az egyetemi éveket, 
különösen a római jogot. De minden tantárgy 
érdekelt, és a jogi pálya minden ága – nem volt 
eldöntött tény az elején, hogy ügyvéd leszek-e, 
ügyész vagy bíró.

– Aztán polgári peres ügyvédi praxis lett belőle.
– Igen, de csak azért, mert így alakult. Jelöltként 
egy olyan irodában dolgoztam, ahol büntető-
ügyeket csak kirendeléskor vállaltak – akkor általá-
ban én jártam el. És később, a saját praxisom is úgy 
alakult, hogy büntetőügyekkel nagyon ritkán ke-
restek meg, ma már nem is nagyon vállalok ilyet.

– A széleskörű érdeklődésből egyenesen kö-
vetkezik a politikai szerepvállalás?

– Az inkább családi indíttatás nálam – édesapám 
volt az a családban, aki igen fejlett igazságérzet-
tel rendelkezett. A hetvenes években ez azért 
nem volt nagy divat, de ő jószerivel semmit nem 
törődött a lehetséges következményekkel: több 
ügyben is kiállt a közösségért, rengeteg konflik-
tust vállalva. Ez máig példaként hat rám, sőt: fi-

„A politika nálam családi indíttatás…”
Bemutatjuk dr. Kovács Béla Sándor önkormányzati képviselőt

atalon olyan dolgokba is belementem, amikben 
nem volt feltétlenül igazam - csak a vita kedvéért. 
De a közösség dolgai mindig érdekeltek.

– Hogyan lett ebből politikai szerepvállalás?
– Már az első szabad választásokon, 1990-ben. 
Az önkormányzati választáson a szülőfalumban, 
Szerepen, Hajdú-Bihar megyében képviselővé 
választottak. A következő ciklusban a megyei 
közgyűlés tagja lettem a Fidesz frakcióvezetője-
ként, ami akkor, 1994-ben egy kicsi, mindössze 
három fős frakciót jelentett. 

– Székesfehérváron viszont mintha megsza-
kadt volna a közéleti szerepvállalás.

– Az aktív része egy időre csakugyan megszakadt. 
A Fidesz helyi csoportjába természetesen azon-
nal átjelentkeztem, de a politikai ambícióimat 

félretettem, mert tudtam: a tájékozottságot, az 
ismertséget, a helyismeretet nem lehet csak úgy 
áttelepíteni az ország egyik végéből a másikba... 
És persze meg is kellett élni, munkát találni, elhe-
lyezkedni – szóval, akadt dolgom bőven, hiszen 
gyakorlatilag elölről kellett kezdeni az életünket. 
A Fidesz-csoporton belül azért politizáltam, ter-
mészetesen: ahogy kezdtem megismerni a vá-
rost, mindig elmondtam a véleményemet. Ennek 
annyi eredménye lett is, hogy a 2010-es ciklusban 
a jogi bizottság külsős tagja lehettem, de ez nyil-
ván inkább a jogásznak szólt, nem a politikusnak.

– Akkor elég meglepő lehetett a felkérés 2014-
ben, hogy vállalja el a képviselőjelöltséget.

– Meg is lepődtem. Sőt: gondolkodási időt is 
kértem – nem álszerénységből, hanem mert a 
praxisom akkoriban alig hároméves volt, és tud-
tam, hogy arra is, meg a képviselőségre is sok idő 
kell. Másrészt: hiába éltünk akkor már tizenöt éve 
Fehérváron, nem voltam biztos benne, hogy kel-
lően ismerem a várost. De aztán azt mondtam: 
ha a választók el tudnak képzelni képviselőként, 
akkor vállalom, hiszen ez rendkívül megtisztelő 
feladat. A kampányt megelőzően éppen ezért 
igyekeztem a lehető legalaposabban megismer-
ni a körzetet – most már azért nagyjából ház-
számok alapján is be tudok azonosítani egy-egy 
környéket.

– Mi marad mindemellett szabadidőre, csa-
ládra, kikapcsolódásra?

– Sajnos, mostanában nem sok. Az ügyvédi mun-
kám jellemzően az estékbe is belecsúszik, de a 
hétvégét azért igyekszem megtartani a család-
nak, a gyerekeimnek. És azért arra is szakítok időt, 
hogy évente egyszer a Fehérváron rendezett or-
szágos rejtvényfejtő bajnokságra eljussak – ha-
ladó csapatban a tavalyi második hely után idén 
sikerült nyernünk. 

– Számítógépes játékokra azért akad idő?
– Most már azokra is kevesebb. Sokkal ritkábban 
játszom, de azért a karakteremet a RuneScape-
ben nem adtam fel – az egyébként egy csúcsra 
fejlesztett harcos karakter.

– Ki hitte volna… 
– Jó, de favágásban azért gyengébb vagyok…

Török Péter

A 2014-es önkormányzati választásokra, a tör-
vényi előírásoknak megfelelően a székesfe-

hérvári közgyűlésben csökkent a képviselői helyek 
száma, és a város választókörzeteinek száma is 
kevesebb lett. Ez azt jelentette, hogy egyes válasz-
tókörzetek területe megnövekedett - így például a 
2-es számú körzeté is. 

A körzethatárok átalakítása a jelek szerint sike-
resnek bizonyult, hiszen – bár ebben az esetben 
két, egymástól viszonylag távol fekvő területről 
beszélünk – a feladatok, teendők mindkettőben 
hasonlóak. Természetesen vannak kiemelt fel-
adatok is, amelyek mielőbbi megoldást kíván-
nak: a választókörzet aktuális problémái közül 
jelenleg a Ligetsor felújítása a legégetőbb. A fel-
újítási munkálatok még ebben az évben megkez-
dődnek – a konkrét műszaki tartalom még nem 
ismert, hiszen ez részben az Európai Uniós támo-
gatás függvénye. Ha a város megkapja a mintegy 
70-80 százalékos támogatást, akkor az a már 
meglévő, mintegy százmillió forintos forrást egé-
szítheti ki – ha nem lesz Uniós támogatás, akkor 

kisebb léptékben ugyan, de önállóan is elvégzi a 
felújítást Székesfehérvár. 

A körzet a jelenlegi területi felosztás szerint két 
elég jól elkülöníthető részből áll: a Mancz János 
utca - Semmelweiss utca - Kígyó utca - Ősz utca 
környékéből, illetve a Szedreskerti lakónegyed 
déli részéből, ide értve a Ligetsort is. A Szedres-
kert a Belvárostól kicsit távolabb eső rész, de 
egyre szorosabban integrálódik a város vérkerin-
gésébe, hiszen a Koronás Park és az új szálloda a 
korábbinál is elevenebb kapcsolatot jelent.

A két terület viszonylag távol terül el egymástól, 
ami a városi szolgáltatások és fejlesztések tekin-
tetében is különböző igényeket jelent az ott élők 
részéről. A körzet önkormányzati képviselője, dr. 
Kovács Béla Sándor szerint az ő egyik feladata 
éppen az, hogy összehangolja és a közgyűlésben 
egységesen képviselje a különböző lakossági ér-
dekeket. Mint mondja: éppen ezért rendszeres 
időközönként felkeresi a körzet mindkét részét - a 
Viziváros környékét a munkája kapcsán lényegé-
ben napi szinten, a Szedreskertet pedig másfél-
kéthetenként. Emellett pedig a körzet lakóitól is 

rendszeresen kap tájékoztatást az intéznivalók-
ról, kérésekről. A kapcsolattartás érdekében a 
körzet lakói képviselőjüket Facebook-profilon ke-
resztül is elérhetik, ahol rendszeres tájékoztatást 
is kapnak a körzetet érintő történésekről, dönté-
sekről. De e-mailben és – a bírósági tárgyalások 
időszakait leszámítva – telefonon is kereshetik 

dr. Kovács Béla Sándort, aki igyekszik minden 
kérdésre, kérésre a lehető legrövidebb időn belül 
reagálni. Persze van mód a személyes találkozás-
ra is, de azért arra várni kell néhány napot, hiszen 
az ügyvédi munkát, a képviselői feladatokat és a 
családi elfoglaltságokat nem mindig könnyű napi 
mindössze huszonnégy órában elintézni…

Idén indulhat a Ligetsor felújítása
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„Ahhoz, hogy nevelni tudjunk, szeretni is kell…”
Ötven éves a gyógypedagógiai képzés Székesfehérváron

„Egy országosan elismert gyógy-
pedagógiai centrumot képzelek el 

Székesfehérváron…”
– Bartyik Mihályné, igazgató

– Úgy gondoltuk, 
a kerek évfordulót 
méltóképpen kell 
m e g ü n n e p e l n i , 
mégpedig elsősor-
ban gyermekprog-
ramokkal, hiszen 
nem magunkat ün-
nepeljük, hanem 
azokat a gyereke-
ket, akikkel fél év-
század alatt régi és 
mostani munkatársaink együtt dolgozhattak.

– Nosztalgikus volt az ünneplés, vagy inkább 
tervezgetős?

– Szerintem mindkettő volt egyszerre. Vannak 
hagyományos, régóta népszerű programjaink, 
amelyek most sem maradhattak el – ilyen volt 
például a régiós sportnap, ahol a többségi is-
kolák diákjaival közösen sportolnak a gyerekek. 
Emellett harmadik alkalommal rendeztük meg 
az Integrált Kulturális Fesztivált a Vörösmarty 
Színházban. Az ünnepi programokat záró gyer-
meknapi rendezvény viszont új dolog, de akko-
ra siker volt, hogy minden bizonnyal bekerül a 
hagyományaink közé.

– Sokat változott ez a szakma ötven év 
alatt?

– Szörnyűség lesz kimondani, de én magam 
1986-ban kerültem Székesfehérvárra, az akko-
ri kisegítő iskolába. Főleg a szakmai környezet 
változott azóta rengeteget: akkoriban nyolc-
osztályos kisegítő iskolaként működtünk, de 
már a kilencvenes évek elején nyitottunk a 
speciális szakképzés irányába. Először ágazati 
betanított munkásokat képeztünk, majd – az 
OKJ-s képzések megjelenésével – kezdetben 
három szakmát oktattunk, jelenleg pedig he-
tet. De mindig felvettük a fordulatszámot: 
2005-től indítottuk az utazó gyógypedagógiai 
szolgáltatást, és az autista tanulók csoportjai-
nak számát is megemeltük: mára tizenegy ilyen 
csoportunk van a kezdeti három helyett.
Amikor 1998-ban igazgatóhelyettes lettem, 
373 tanulónk volt és hetven pedagógusunk. 
A tanulók létszáma aztán folyamatosan csök-
kent, végül 230-240 fő körül állapodott meg. 
Ennek ellenére soha nem kellett innen elkülde-
nem gyógypedagógust, sőt, a kollégák létszá-
ma folyamatosan növekedett. Jelenleg a szék-
hely-intézményben 110 pedagógus dolgozik, a 
két éve tagintézménnyé vált Ezredéves Iskola 
munkatársaival együtt pedig összesen 157-en 
vagyunk háromszázötven gyermekhez. 

– Hol kellene tartani újabb ötven év múlva?
– Ha lehet ennél kicsit korábbi terveket megfo-
galmazni: egy szép épület már nagyon időszerű 
lenne. De ha minden jól megy, ahhoz nem kell 

megvárni a századik évfordulót – sőt, reményeink 
szerint újabb kerek évfordulót sem… Ami pedig 
a szakmai terveket illeti: én egy országosan elis-
mert gyógypedagógiai centrumot képzelek el 
Székesfehérváron, mégpedig nemcsak helyi vagy 
megyei hatókörrel. És persze azért szeretnék sze-
mélyesen is részt venni a századik évfordulón...

„Igyekszünk segítő kezet
nyújtani...” – Fülöp Anita,
intézményegység-vezető

– A szakképzéseknél a piaci-társadalmi szük-
ségszerűségeket veszik figyelembe, vagy az 
életéért fut az intézmény?

– Mindig szem előtt tartjuk a piaci igényeket, 
és ennek megfelelően képezzük a diákjainkat. 
Elhelyezkedniük ezzel együtt nem könnyű, de 
ez egy többségi képző intézmény diákjai ese-
tében is így van. 

– Hogyan kerülnek a diákok ebbe a képzés-
típusba?

– Mindenképpen 
az orvosi alkal-
massági vizsga 
az első. A mi isko-
lánkba eleve szak-
értői vélemény 
alapján kerülnek 
a gyerekek, de az 
orvosi vizsgálatnál 
azt is nézik, hogy 
az adott szakmára 
alkalmasak-e. Szá-
mítógépes adatrögzítő, kőműves, asztalosipari 
szerelő, virágkötő és így tovább – szerencsére 
van miből választani. 

– Mennyire piacképes a képzés? Mennyire 
választja a munkaerőpiac az itt végzett diá-
kokat?

– Egyre jobban, bár egy picit még mindig na-
gyobb azoknak az aránya, akik nem a saját szak-
májukban tudnak elhelyezkedni. De a virágkötő-
inket vagy a kőműveseinket például a gyakorlati 
helyet biztosító vállalkozók elég gyakran tovább 
foglalkoztatják. És van nyomon követésünk is: 
igyekszünk segítő kezet nyújtani, amíg diákjaink 
meg nem találják a helyüket az életben.

„A legapróbb eredményt is tudni
kell megélni…” – Mészárosné 

Törzsök Zsuzsanna,
intézményvezető-helyettes

– Fő feladatom a szervezés, mind az intézmény 
működését, mind a külkapcsolatokat tekintve. 
Szerencsénkre a középszintű gyógypedagógiai 
asszisztens képzés és a gyógypedagógus tanár 
képzés egyaránt megtalálta az intézményt: na-
gyon régóta szoros kapcsolatban állunk velük, 
hiszen számos leendő kollégának biztosítunk 
gyakorlóhelyet. És szoros a kapcsolat a város ci-

vil szervezeteivel, a társszakmák képviselőivel, 
a védőnőkkel, orvosokkal is. 

– Milyen a felhozatal leendő gyógypedagógu-
sokból?

– Szerencsére egyre több olyan kollégát kö-
szönthetünk a munkatársak között, akik nálunk 
töltötték a gyakor-
lati idejüket. Ennek 
nyilván az is oka, 
hogy az elmúlt 
években országo-
san is egyre ismer-
tebbek lettünk, és 
így keresnek min-
ket – napi szinten 
kapunk önéletraj-
zokat, pedig szep-
tembertől nem 
lesz üres álláshelyünk. Bár néhány dolgos kéz 
elkelne még azért…

– Aki gyógypedagógus akar lenni, annak 
mániásnak is kell lennie?

– Mindenféleképpen, a szó jó értelmében 
véve. Nevezzük inkább elhivatottságnak… Az 
a lényeg, hogy a legkisebb sikert, a legapróbb 
eredményt is tudni kell megélni. Ez a szakma 
erről szól. 

„Szerencsére sokan és szívesen 
támogatnak minket…” – Pothárné 

Gárdonyi Ágnes, a Szivárvány Szociális 
Alapítvány elnöke

– Az alapítványt 
1996-ban jegyez-
ték be, jelenleg 
három tagú kura-
tórium működteti. 
A kezdetektől tart-
juk az eredetileg 
megfogalmazott 
célt: az intézmény 
diákjainak támo-
gatását, illetve az 
iskola tárgyi fel-
tételeinek javítását. Az a tapasztalatom, hogy 
a sikeres működés alapvető feltétele a pedagó-
gusokkal, a munkatársakkal, az intézmény ve-
zetőségével való jó kapcsolat – és ezen a téren 
nem lehet okunk panaszra.

– Kikkel fontos jó viszonyban lenni a felsorol-
takon kívül?

– Mindenkivel... De elsősorban a támogatóink-
kal, természetesen. Szerencsére sokan és szíve-
sen támogatnak minket – ebben az évben, az 
évforduló kapcsán különösen sok segítőnk volt, 
köztünk nagy cégek és kisvállalkozók egyaránt. 
A nyolcvan-száz támogatónk közül több mint 
harmincan azzal is megtiszteltek minket, hogy 
elfogadták a meghívásunkat a gyermeknapi 
műsorunkra. Vállalatok, civil szervezetek, ma-
gánszemélyek is felajánlották a támogatásukat, 
sőt: egyik volt tanítványunk egy borítékba ösz-

szegyűjtötte a zsebpénzét, kétezer forintot, és 
elhozta nekünk. Ki se nyitottuk a borítékot, és 
azóta is őrizzük – nagyon megható ajándék…

– Konkrét célokat kell megfogalmazni, ami-
kor a támogatókkal tárgyalnak?

– Igen, mindig ezt tesszük, természetesen. A 
programokat követően pedig részletesen be-
számolunk arról is, hogy mire fordítottuk a tá-
mogatást.

„Nálunk igazán innovatív a vezetés 
is és a tantestület is…” – Lugosiné 
Neumann Márta, utazó intézmény-

egység-vezető

– Az utazó intézményegységet az integrált ne-
velésről szóló jogszabályok megjelenése hívta 
életre. Úttörők voltunk: abban a pillanatban lép-
tünk, ahogy a törvény erre lehetőséget adott. 
Kezdetben tíz 
gyógypedagógus 
utazott hatvanhét 
gyerekhez, most 
pedig hetvenkét 
gyógypedagógus 
utazik ötszáz gye-
rekhez – a hatókö-
rünk pedig a városi 
és kistérségi szint-
ről megyei szintűre 
nőtt. De ha egyéb 
tankerületek kérnek segítséget, akkor sem szok-
tunk zavarba jönni. Ez egy óriási munka: ezekkel 
a létszámokkal gyakorlatilag önálló iskoláról is 
beszélhetnénk. 

– A kisegítő iskolák egy része nem úgy reagált a 
törvényi változásra, mint Önök: sokan elkezd-
tek attól félni, hogy az integrált oktatás meg-
kérdőjelezi a létjogosultságukat.

– Van olyan intézmény az országban, amely har-
minc éves múlttal rendelkezik, de még csak most 
tették meg azokat a szakmai lépéseket, amelyeket 
mi már évekkel ezelőtt – mivel láttuk, hogy ez kell 
a továbblépéshez vagy akár a túléléshez. Ez nem 
az ő hibájuk, inkább azt mutatja, hogy nálunk iga-
zán innovatív a vezetés is és a tantestület is.

– Az utazó csapatot mennyire fogadta szívesen 
a többségi iskolák tantestülete?

– Bennük eleinte volt egy teljesen érthető el-
lenállás az integrált nevelés kapcsán, mert attól 
tartottak, hogy nem értenek ezekhez a gyere-
kekhez. Mi abban tudtunk és tudunk segíteni, 
hogy a kerettanterv követelményeit hogyan kell 
ilyen diákoknál alkalmazni. Sokat jelent ebben 
a munkában, hogy saját kiadványaink vannak, 
amelyekben a saját tapasztalatainkat írjuk le, de 
számos rendezvényt szerveztünk és segítettünk 
például a jogszabályok értelmezésének meg-
könnyítésére is. Idén sok kollégánkat meghívták 
intézményi pedagógusnapokra, mert már oda-
tartozónak érzik őket – én ezt óriási eredmény-
nek tartom.

Török Péter

Kerek évfordulót, a gyógypedagógiai képzés 
ötvenedik évfordulóját ünnepelte az Arany 

János Óvoda, Általános Iskola, Speciális Szak-
iskola Egységes Gyógypedagógiai Módszerta-
ni Intézmény a közelmúltban. A programso-
rozat gyermeknapra időzített záróeseményén 
részt vett Mészáros Attila alpolgármester és 
Török Szabolcs, a Székesfehérvári Tankerü-
let igazgatója, és ott voltak az intézmény tá-
mogatói, tanárai, diákjai is. Székesfehérvár 
városa és a Klebelsberg Intézményfenntartó 
Központ is elismerő oklevelet adott át Bartyik 
Mihálynénak, az intézmény igazgatójának.
Az ünnepi programok után néhány nappal, 
a tanév végi adminisztráció kellős közepén 
sikerült rávennünk egy kis beszélgetésre az 
intézmény vezetőségét. Az alábbiakban őket 
mutatjuk be. Fo
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L elkes. Ez a szó jut eszembe beszélgetés közben 
Dancs Norbertről, a Székesfehérvári Járási Hi-

vatal vezetőjéről. Csillog a szeme, miközben kol-
légái munkájáról mesél, és fáradhatatlanul vezet 
körbe a Honvéd utca 8. szám alatti épületben 
szobrokat, festményeket, gyermekrajzokat mu-
togatva.  Láthatóan élvezi a hivatali munkát, de 
megtudom róla azt is: ugyanígy szeret a családjá-
val a természetben tölteni egy hétvégét.

– Százötvenezer állampolgár, 25 település, 3 
város, tíz osztály, 247 munkatárs. Ez számok-
ban a Székesfehérvári Járási Hivatal. A 2013 
januárjában megalakult szervezet két és fél 
éve működik a térségben. Jogosan merül fel 
a kérdés: mennyire nehéz ezt a szerteágazó 
hivatalt irányítani, működtetni? 

– Mi itt a Járási Hivatalban nyolc különböző 
feladattípust látunk el tíz osztályon: Kormány-
ablak, Okmányirodai, Hatósági, Gyámügyi, 
Élelmiszer-biztonság és Állategészségügyi, 
Építésügyi és Örökségvédelmi, Foglalkoztatási, 
Földhivatali és Népegészségügyi Osztály. Ezek 
irányítását, azonos színvonalon történő mene-
dzselését az osztályvezetőkön keresztül oldjuk 
meg. Én a csapatmunka híve vagyok, szerintem 
nem is lehetne másképp fenntartani ezt a szer-
teágazó hivatalt. 

– Ehhez elég „csak” szakmai kapcsolatban 
lenni a kollégákkal?

– Jó kapcsolatban kell lenni, nemcsak a mun-
ka terén, hanem kötetlenebb környezetben is. 
Sokszor összejövünk a hivatalon kívül, bog-
rácsozunk, beszélgetünk. Az elmúlt két és fél 
évben igyekeztem olyan osztályvezetőket be-
állítani a rendszerbe, akik a saját területük ma-
ximális ismerői, és hasonló gondolkodásúak, 
mint én, vagyis, hogy csapatban szolgáljuk az 
ügyfeleket, ezzel pedig kiépítsük a szolgáltató 
jellegű közigazgatást. 

– Ez jelent egyfajta szakmai szabadságot is a 
munkatársai számára?

– Hogyne. Egy-egy üggyel kapcsolatban soha 
nem alkotok először én véleményt. Pedig néha 
határozott elképzeléseim vannak, mégsem 
szeretném, ha valamit azért csinálnának a kol-
légák, mert a főnök azt mondta. Ezzel szemben 
felvetünk egy ügyet, mindenkit meghallga-
tunk, hiszen több évtizedes szakmai tapasz-
talattal rendelkező osztályvezetőink vannak, 
néhányan találkoztak már hasonló, megoldás-
ra váró feladattal. Meghallgatjuk a megoldási 
javaslatokat, átbeszéljük a lehetőségeket, és a 
végső döntést is közösen hozzuk meg. 

– Mindenre van megoldás?
– Én azt kérem a kollégáimtól, hogy lehetőleg 
ne használják a „nem lehet”, vagy „nem tudunk” 
kifejezéseket, legfeljebb csak akkor, ha alaposan 
meg tudják ezt indokolni jogszabályok alapján. 
Ha valóban nem tudunk segíteni az ügyfélnek, 
akkor is próbáljuk rávezetni őt arra, hogy a jog-
szabály mit enged meg az ügyében. Viszont, ha 

„Probléma nincs, csak megoldásra váró feladat…”
az ügy megoldható, elintézhető, akkor a jogsza-
bályi maximumot, ügyintézési határidőt nem 
túllépve, minél hamarabb, minél gyorsabban, 
hatékonyabban kell segítenünk. Hiszen a mini-
mumot nem korlátozza a jogszabály: vagyis az 
a célunk, hogy a hozzánk érkező kérelmek mi-
nél hamarabb megoldásra találjanak, és a vég-
zések, határozatok minél hamarabb elhagyják 
a hivatalunkat.

– Fontosnak tartja, hogy az ügyfeleket lehe-
tőség szerint jó élmények érjék a hivatalban?

– Én már a biztonsági őrünknek is nagyon nagy 
szerepet tulajdonítok, hiszen ő az első ember, 
akivel találkoznak a hozzánk betérő ügyfelek. 
Fontos, hogy udvarias, segítőkész legyen, és 
pontosan elirányítsa az állampolgárokat a meg-
felelő emeletre, ajtóhoz. A biztonsági őrünket 
kiképeztük arra, hogy ha ügyfélfogadás előtt 
vagy ebédidőben érkeznek az emberek, akkor 
segít nekik kitölteni a megfelelő formanyom-
tatványokat, ezzel is előkészítve, egyben lerö-
vidítve az ügyintézést. 
Az ügyfelekkel foglalkozó munkatársaktól pe-
dig nyomatékosan azt kérem, hogy mosolyog-
va, jókedvűen, segítőkészen álljanak az ügyfél-
hez. Igaz, hogy hatóság vagyunk, jogszabályok 
által működünk, de attól még emberként kell 
bánnunk az ügyfelekkel. Ha mosolyog a kollé-
ga, egészen máshogyan fog lezajlani az a 3-5 
perces kérelembenyújtási procedúra, mint ha 
mogorva lenne – így elégedetten távozhat az 
ügyfél. Úgy gondolom, hogy a szolgáltató jel-
legű közigazgatás eléréséhez fontosak ezek, 

hiszen az ügyfél arra kíváncsi, hogy miután be-
adta a kérelmet, mikor kap rá választ. 

– Nemcsak az számít, hogy kivel találkozik az 
ügyfél - hanem az is, hogy hol…

– Így igaz. Nálunk az ügyfélközpontúságot 
szolgálja az is, hogy megpróbáltuk barátságo-
sabbá tenni magát a hivatal épületét is. Ezért 
például a járásban alkotó művészektől kértünk 
műalkotásokat: így került például az irodám-
ba Kocsis Balázs több kisplasztikája és Szakáll 
Antal néhány festménye. Emellett még az in-

duláskor meghirdettünk egy rajzpályázatot a 
járásban működő általános iskoláknak „Az én 
településem” címmel. A beérkezett műveket, 
miután zsűriztük és díjaztuk, kiállítottuk a fo-
lyosókon.

– A Székesfehérvár Járási Hivatal vezetése 
nem egy nyolcórás elfoglaltság. Ha mégis jut 
idő a pihenésre, mivel tölti?

– Húsz éve dolgozom a közigazgatásban, és tel-
jes egészében a hivatásomnak tekintem. Ahhoz 
pedig, hogy a hivatásomnak élhessek, kell egy 
olyan család, aki ezt elfogadja. Egy olyan fele-
ség, aki mindenben támogat. Van három gyer-
mekünk, és el kell mondanom, hogy míg 247 
kolléga azt csinálja, amit szépen kérek tőlük – ez 
a három gyerekemre nem igaz, természetesen... 
Eléggé öntörvényűek, de ez nem is baj: inkább 
legyenek elevenek, mint visszahúzódók. Ami-
kor egy kis idő van, akkor akár családdal, akár 
egyedül vagy barátaimmal együtt eltöltök egy-
két napot a természetben, és horgászom. In-
kább sporthorgásznak nevezem magam, mert a 

kifogott halat, miután a horog okozta sérülését 
lekezelem, és adtam neki három puszit, vissza-
engedem a vízbe. Alapvetően a természet sze-
retete vitt el a horgászat felé. Egy naplemente 
vagy napfelkelte, egy felhő a nap előtt, egy zá-
por – mindezt átélni a természetben: nagyszerű 
érzés. Szeretem nyáron a sátorozást, vagy csak 
egyszerűen hálózsákban aludni a szabadban. 
Ilyenkor hallani az állatok éjszakai vonulását, 
motozását vagy hajnalban a természet ébredé-
sét. Nekem ez a legnagyobb pihenő az ügyfelek 
után. Bárhol az országban jól érzem magam, 
ahol vízpart van, de szerencsésnek mondhatom 
magam, mert a járás majdnem mindegyik tele-
pülésén van horgásztó.

– Van egy sajátos hobbija is: az átadó ünnep-
ségek.

– Azokat valóban nagyon kedvelem, leginkább 
azért, mert azt jelzik, hogy folyamatosan fejlő-
dik a járás. Több településen is részt vettem kö-
zösségi terek átadásán vagy éppen falunapon. 
A Hivatal épületében található a Címerterem, 
ahol a huszonöt település okleveleit, átadó-
szalagjait gyűjtjük. Külön öröm, amikor orvosi 
rendelőt avatunk, hiszen nem mindegy, hogy a 
beteg hogyan érzi magát az orvosra várva.

– Ha már a szabadidőről beszéltünk: ha jól 
tudom, visszatérő vendége a mohai tikverő-
zésnek is.

– Igen, hol a feleségemmel, hol a családommal 
megyek, aznap mindig szabadságon vagyok. 
Szeretem, hogy az a néphagyomány, amit fel-
elevenítettek a mohai barátaink, az él és virul, 
és hogy megmutatják a fehérvári gyerekeknek, 
mire jó ez a népszokás. És szeretem azt is, ha 
bekormoznak, mert úgy hiszem, hogy szeren-
csét hoz, és elűzi a rosszat...

Simon Rita

T izenharmadik alkalommal örvendezteti meg 
Székesfehérvár zeneszerető közönségét a 

Harmonia Albensis. A négy alkalomból álló nyári 
koncertsorozatnak három fehérvári templom, 
a Szent Imre, a Felsővárosi Szent Sebestyén és a 
Ciszterci templom ad otthont július és augusztus 
folyamán.

Harmonia Albensis
– négy koncert három templomban

Július 23-án Tóka Ágoston Junior Príma-díjas 
orgonaművész és ifj. Major István gordonka-
művész közös estje nyitja a sorozatot Johann 
Sebastian Bach legszebb műveivel a „Bach 330 
– a zene fejedelme” című esten, a Szent Imre 
templomban. 
Július 30-án a Corpus Rézfúvós Kvintett kon-
certezik, ugyancsak a Szent Imre templomban. 
A „Zengjenek égi trombiták!” című program 
során a fellépők háromszáz évet átívelő zene-
történeti kirándulásra invitálják az érdeklődőket, 
akik találkozhatnak Gabrieli, Monteverdi, Bach, 
Händel, Mozart és Verdi remekműveivel. 
Augusztus 6-án a Szent Sebestyén templom-
ban Boross Csilla székesfehérvári születésű 
operaénekes varázslatos estre várja a közönsé-
get. A „Pietà Signore” című programban köz-
reműködik az Alba Regia Szimfonikus Zenekar, a 

A Vörösmarty Könyvtár 
és tagkönyvtárai
nyári zárva tartása

Központi Könyvtár
Bartók Béla tér 1.
Zárva: július 13 – augusztus 22.
Nyitás: augusztus 24.

III. Béla király téri Tagkönyvtár
III. Béla király tér 1.
Zárva: július 11 – augusztus 24.
Nyitás: augusztus 25.

Budai úti Tagkönyvtár
Budai út 44-46.  
Zárva: július 25 – augusztus 31.
Nyitás: szeptember 1.

Mészöly Géza úti Tagkönyvtár
Mészöly Géza u. 1.
Zárva: július 21 – augusztus 24.
Nyitás: augusztus 25.

Széna téri Tagkönyvtár 
Széna tér 16.
Zárva: június 13 – július 27.
Nyitás: július 28.

Tolnai utcai Tagkönyvtár 
Tolnai u. 30.
Zárva: július 25 – augusztus 31.
Nyitás: szeptember 1.

Zentai úti Tagkönyvtár 
Zentai út 8.
Zárva: július 1 – augusztus 17.
Nyitás: augusztus 18.

Zsolt utcai Tagkönyvtár
Zsolt u. 34. 
Zárva: július 4 – augusztus 17.
Nyitás: augusztus 18.

Primavera Kórus és az Alba Regia Vegyeskar, az 
estet Medveczky Ádám Liszt- és Kossuth-díjas 
karmester vezényli.
Végül augusztus 13-án a Bartók-Pásztory-díjjal 
kitüntetett veszprémi Mendelssohn Kamara-
zenekar vendégszerepel a Ciszterci templom-
ban a „Királyok és királynék” című esten. A 
zenekar művészeti vezetője Kováts Péter he-
gedűművész, aki szólistaként is közreműködik. 
Elhangzik Holst „Szent Pál szvit” című műve, 
Anton Sztyepanovics Arenszkij „Változatok egy 
Csajkovszkij-témára” című darabja, végül Felix 
Mendelssohn D-moll hegedűversenyét hallhatja 
a közönség.

A Harmonia Albensis koncertjeire jegyek és 
bérletek válthatóak a Vörösmarty Színház 
jegyirodájában.
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A hagyományos keretek nem feltétlenül felel-
nek meg a mai kor emberének, ezért újszerűb-

ben kell gondolkodni - mondja Csurgai Horváth Jó-
zsef, a Városi Levéltár igazgatója. Tizennyolc éve 
vezeti az intézményt, és úgy látja, nem baj, ha a 
levéltár megpróbál szélesebb közönséghez szól-
ni, nyitottabbá válni, újabb eszközökhöz nyúlni. 
Mindeközben tudja: munkájuk hosszú távra szól, 
hiszen az unokáink már a mostani jelenkort fogják 
tanulmányozni, így nagy a felelősségünk abban, 
hogy mit őrzünk meg, mit hagyunk az utókornak.

– Mennyit változott a levéltári munka az itt 
töltött évtizedek alatt?

– Húsz-harminc éve a levéltárak feladata legin-
kább a kutatók kiszolgálása, az ügyfelezés volt. 
Mostanában megváltozott a szerepkörük, nyi-
tottabbá váltak. A Városi Levéltár több helyen 
van jelen a megyeszékhelyen, nemcsak konfe-
renciákon, kiállításokon, hanem rendezvénye-
ken is, mint közreműködő. 
A hagyományos keretek nem feltétlenül felel-
nek meg a mai kor emberének. Ezért újsze-
rűbben kell gondolkodni, és úgy tűnik, sikerült 
érdeklődés tárgyává tenni egy kicsit a levéltá-
rat. Jóval nyitottabbak lettünk – és jóval több 
a feladatunk is: megpróbálunk a szélesebb kö-
zönséghez szólni, reméljük, sikerrel. Ha a ren-
dezvényeink számát, látogatottságát nézzük, 
akkor jól állunk. 

– Mit tekint a levéltár alapvető feladatának?
– A város múltjának ismerete normális eset-
ben minden fehérvári polgár dolga lenne, de 
ez nyilván nem így van, nem lehet mindenkit 
elérni. Nekünk azért kell dolgoznunk, hogy 
minél többet ismerjenek meg az emberek vá-
rosunkból. Az itt élőkből úgy alakulhat ki egy 
közösség, ha valamiféle lokális kötődésük van, 
ilyen szempontból a levéltárnak még hosszú 
ideig lesz helye, szerepe a városban.

– Mekkora a levéltár kihasználtsága?
– Elég jó, van érdeklődés. Családfakutatások, 
háttéranyaggyűjtés szakdolgozatokhoz – 
mindenféle kutatás zajlik nálunk, tehát ezen 
a területen is jól teljesítünk. Változó a kutatók 
száma, ez sok mindentől függ. Például hogy 
milyen témát hirdettek meg egy országos kö-
zépiskolai tanulmányi versenyen, vagy a szak-
dolgozók milyen témát választanak, van-e 
hozzá fellelhető anyag nálunk. Jelenleg két-
ezer-hétszázötven folyóméter iratanyag ta-
lálható a levéltárban – a török kor óta őrizzük 
a város önkormányzatának, intézményeinek, 
szerveinek iratanyagát. A mi feladatunk, hogy 
használhatóvá tegyük az iratokat. Ez azt jelen-
ti, hogy olyan szintű segédletekkel próbáljuk 
ellátni, hogy minél gyorsabban lehessen egy 
adott kérdést megválaszolni. A munkánk tehát 
folyamatos és hosszú távú, hiszen rajtunk, a je-

len koron múlik, mit őrzünk meg, mit tartunk 
fontosnak, mit adunk át. Nagyon sokan nem 
tulajdonítanak ennek nagy jelentőséget jelen-
leg. Pedig ha megőrizzük például egy üzem, 
egy gyár, egy vállalkozás adatait, akkor nyolc-
van-száz év múlva be lehet mutatni mondjuk 
egy sikertörténetet. Ha nem törődünk vele, 
mindez elveszik. 
Megvan ebben mindenkinek a saját felelős-
sége, főleg, mert nemsokára az a kor lesz a 
kutatás tárgya, amelyben most élünk. A rend-
szerváltozást követő évtizedeket majdnem 
olyan izgalmas lesz kutatni, mint a dualizmus 
időszakát. Gyakorlatilag elmúlik két emberöltő, 
és már lehet is kutatni – a mi unokáink ezzel 
foglalkoznak majd. Csak nekünk van messze, 
nekik már nem.

– Az épület befogadóképessége véges, az 
iratok pedig csak gyűlnek. Manapság már 
mindent digitalizálnak. Van esély arra, hogy 
Önök is így rögzítsék az információkat?

– A levéltárban maradandó, történeti értékű 
iratanyagokat őrzünk. Akár digitalizáljuk eze-
ket, akár nem, az eredeti példányokat meg kell 
tartanunk. Való igaz, hogy az épület egyre szű-
kösebbé válik, egy-másfél év múlva már el kell 

Július 2. és július 4., 18 óra
Barátság Mozi – III. Béla király tér 1.
Saul fia
Júliusban is műsorára tűzi a Cannes-i Film-
fesztiválon nagy sikereket elérő Saul fia című 
magyar filmet a Barátság Mozi. 
Jegyeket elővételben vásárolni vagy fog-
lalni személyesen vagy a baratsagmozi@
baratsagmozi.hu címen lehet.

Fehérvári Kultúrkorzó
– Városház tér, a Ciszterci templom és
a Magyar Király Hotel előtti tér
Júniustól augusztusig minden péntek és szom-
bat este újra zenei produkciók költöznek a bel-
városba. Idén három helyszínen élvezhetjük 
a népszerű előadók, helyi formációk, iskolai 
együttesek különleges, a megszokottól eltérő 
hangzásvilágú koncertjeit nyáresténként.
Július 3:
19:00 Ciszterci templom előtt: Dr. Jazz Duó
20:00 Városház tér: Dávid Roland – Csóka 

Péter
21:00 Hotel Magyar Király előtt: Bridge Duó
Július 4:
19:00 Ciszterci templom előtt: Vox Alba 

együttes
20:00 Városház tér: Éger-Dobai 

AcousticLive
21:00 Hotel Magyar Király előtt: Stribu 

Viktória – Kovács Éva

Július 7.:
Gyulai István Memorial
Atlétikai Magyar Nagydíj
– Regionális Atlétikai Központ, Bregyó köz 1.
A nagyszabású, tizenhét nemzetközi verseny-
számot felvonultató sportrendezvényen idén 
is klasszisokkal találkozhatnak a látogatók. 
Itt lesz többek között Pars Krisztián olimpiai 
bajnok kalapácsvető, Baji Balázs és Kiss Dániel 
gátfutók, Márton Anita Európa-bajnok fedett 
pályás súlylökő és az amerikai Justin Gatlin „a 
világ leggyorsabb embere”.
Jegyvásárlás és további információ:
www.gyulaimemorial.hu

Július 13-17.:
Első turnus Színlabirintus 
Nyári kaland a Városi Képtár–
Deák Gyűjteményben
Városi Képtár – Deák Gyűjtemény, Oskola 
utca 10.
Hetedhét Játékmúzeum, Oskola utca 2-4. 
A programra azokat a gyerekeket várják, akik 
szívesen megismerkednének a különböző 
művészeti korszakokkal, stílusokkal és eszkö-
zökkel, legyen az grafit, akvarell, pasztell vagy 
szén. A program zárásaként, az utolsó napon 
kiállítás nyílik, melyen a szülők, hozzátarto-
zók tekinthetik meg a gyerekek alkotásait. 
Jelentkezni a muzped@deakgyujtemeny.
hu címen, vagy személyesen a Városi Képtár 
- Deák Gyűjtemény épületében lehet. A rész-
vételi díj 16.000 Ft/fő, testvérkedvezménnyel 
14.000 Ft/fő.
Bővebb információ: www.deakgyujtemeny.
hu

Július 27-31.
IX. Országos Bútorfestő Hét
Mesterségek Háza, Rác utca 20. 
Áment Éva bútorfestő, népi iparművész 
szakmai vezetésével szervez tábort a Ma-
gyarországi Alkotóművészek Közép- és Nyu-
gat-dunántúli Regionális Társasága és a 
Művészetek Háza, mely során az érdeklődők 
megismerkedhetnek a szentsimoni római 
katolikus templom kazettás mennyezetének 
motívumaival, azok festészetével, technikai 
fogásaival.
A programra 2015. július 10-ig lehet jelent-
kezni a www.fejermmk.hu-n, a részvételi díj 
16.000 Ft + ÁFA
További információ: www.fejermmk.hu

Programajánló „Megvan mindenkinek a saját felelőssége…”
Beszélgetés Csurgai Horváth József levéltár igazgatóval

gondolkoznunk a bővítésen. Digitalizálunk kü-
lönböző anyagokat, elsősorban állagmegóvás 
céljából, de korlátozottak a technikai lehető-
ségeink. Az összes anyag digitálissá tételének 
kérdése nagyrészt a jövőt érinti, de már most 
megmutatkoznak az ehhez fűződő problémák. 
Sok technikai fejlesztés kell hozzá, és nem ol-
csó dolog. Nemsokára fel kell készülniük a 
levéltáraknak arra is, hogy ezeket a digitális 
tartalmakat fogadják, vagyis informatikai rész-
legeket kell felállítaniuk.  

– Az informatika valószínűleg azért is kike-
rülhetetlen, mert a felnövő generáció meg-
szólításának jelenleg ez a leghatékonyabb 
segédeszköze. Ma már nem elég levenni egy 
könyvet a polcról, hanem látványosnak kell 
lennie mindennek, valami pluszt kell adni 
hozzá, hogy lekösse a gyerekeket. Ilyen téren 
mi a szerepük a levéltáraknak? Hogyan tud-
ják elérni a fiatalabb korosztályt?

– Azt gondolom, tényleg meg kell próbálni új 
eszközökkel, újszerűen szólni a közönséghez. 
2013-ban, a Szent István Emlékév kapcsán is 
látszott, hogy a legfontosabb feladataink a 
jövőben a fiatalokkal kapcsolatosak lesznek. 
Például, hogy olyan generációk jöjjenek ki az 
iskolákból, akik kötődnek a városhoz, akik job-
ban ismerik a dolgokat, mint a mai emberek. 
Ha mindezt játékos módon meg lehet valósí-
tani – mint például a Koronás Park számítógé-
pes és mobiltelefonos játékaival – akkor miért 
ne? Nem kell mindent kizárólag a tudomány 
oltárára tenni, lehet népszerűbben is örökíte-
ni információkat. Ezek egyébként nagyon jó 
ötletek, és látszik, hogy ebbe az irányba kell 
elmenni. A digitalizálás, a digitális tartalmak 
megjelentetése elkerülhetetlen, hiszen lassan 
mindenki kezében ott van az okostelefon. Fe-
hérváron már vannak ilyen alkalmazások, de 
elfér még több is. 

– Levéltár igazgatóként nem bánja, hogy 
a papír alapról áttértünk a digitális tartal-
makra?

– Megvan a helye mindegyiknek. A papír még 
hosszú időn keresztül nagyon fontos irathor-
dozó marad. Mi magunk is használunk digitális 
tartalmakat, például e-könyveket, de ezek már 
tulajdonképpen reprintek: néhány példányban 
fennmaradt könyvek, amelyeket így megment-
hetünk az utókor számára. Megvan és meg is 
lesz mindegyiknek a közönsége, a helye, nem 
oltja ki egyik a másikat.

Simon Rita
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A nyári vakáció idején a közkedvelt és sokak 
által népszerű Nyitott Tornatermek program 
díjmentes sportolási lehetőségei június 16. és 
augusztus 31. között szünetelnek. A sportolni vá-
gyók azonban így sem maradnak mozgás nélkül, 
hiszen a nyári szünetben is rengeteg lehetőség 
várja a legaktívabbakat. Az István Király Általános 
Iskolában a nyár minden hétfőjén és csütörtök-
jén ingyenes konditornát szerveznek.

Ingyenes konditorna
foglalkozások a nyári szünetben

 Az időjárási viszonyoktól függően az István 
Király Általános Iskola tornatermében vagy 
sportudvarán egészen augusztus 31-ig minden 
hétfőn és csütörtökön ingyenes konditornát 
szerveznek. A foglalkozásokat esténként 19.00-
től 19.45-ig tartják – a résztvevőknek kényelmes 
sportöltözetet és saját polifoam matracot kell 
vinniük.

F elújítják a Fejér Megyei Kormányhivatal Szé-
kesfehérvári Járási Hivatalának fehérvári 

Koch László utca 4/b számú épületét. A következő 
hónapokban ideiglenes helyszínen, a Malom u. 1. 
szám alatti „Tiszti klub” épületében várja majd az 
ügyfeleket az okmányiroda. A költözés miatt két 
napig zárva lesz a hivatal.

2015. július 10-én, pénteken és július 13-án, 
hétfőn nem lesz ügyfélfogadás a székesfehérvá-
ri okmányirodában – ekkor költözik át ugyanis a 
hivatal a Koch László utcából a Tiszti Klub épüle-
tébe. Ezeken a napokon az ügyfeleket a Piac tér 
10. szám alatti kormányablak fogadja majd 8-tól 
20 óráig. A Székesfehérvári Kormányablakban vi-
szont korlátozott az ügyek intézésének lehetősé-
ge: kész okmányok kiadására, vállalkozói ügyek-
re, gépjármű hatósági ügyintézésre, valamint 
hazatelepítési és külföldre kitelepülési ügyek in-
tézésére nincs lehetőség. Ezen ügytípusok 2015. 
július 14-én már elérhetőek lesznek az okmány-
irodában, a Malom utcai új helyszínen. A Malom 

Költözik az okmányiroda
u. 1. szám alatti épület nem akadálymentesített, 
ezért a mozgáskorlátozott ügyfeleknek Székesfe-
hérváron inkább a Piac téri irodát érdemes felke-
resniük, ahol biztosított az akadálymentes beju-
tásuk, ügyintézésük, akárcsak a polgárdi vagy az 
abai kormányablaknál. 

–  Teljes mértékű felújítás zajlik majda Koch 
László utca 4/b számú épületben. A munkálatok 
európai uniós és állami támogatással valósulnak 
meg, Székesfehérvár városa mintegy nyolc-
vanmillió forintot biztosít mindehhez – tudtuk 
meg Dancs Norberttől, a Székesfehérvári Járá-
si Hivatal vezetőjétől. – A nyílászárócsere és a 
klimatizált ügyféltér kialakítása a kényelmesebb 
ügyintézést szolgálja. A felújítás után Fejér me-
gye legnagyobb és az ország egyik legnagyobb 
Kormányablaka jön így létre, huszonöt olyan 
munkaállomással, ahol az ügyfelek beadhatják 
kérelmüket.”

A fehérvári okmányiroda várhatóan 2015. 
október végéig fogadja az ügyfeleket az ide-
iglenes helyszínen.

T izenkettedik alkalommal rendezte meg a Tűz-
zel-Vassal Fesztivált a Fehérvári Kézművesek 

Egyesülete. Az évek során több helyszínen is meg-
fordult a rendezvény, 2010 óta azonban - amikor az 
egyesület megkapta a várostól a Rác utcai Kézmű-
vesek Házát – a Rác utcában rendezik a népszerű 
programot.

Az idei fesztiválon kinyíltak a Rác utca udva-
rai és mindenhol más-más programmal várták 
egész nap a látogatókat. Évről évre növekszik 
a résztvevők száma: idén már negyven késes, 
fegyverkovács kiállító jött el Székesfehérvárra 
- nemcsak Magyarországról, hanem Felvidék-
ről és Csehországból is. Olyan érdekességek is 
várták a közönséget, mint Bíró Csaba bronzöntő 
öntési bemutatója, sőt: aki kedvet érzett hozzá, 
az ólomkatona-öntéssel is megismerkedhetett. 
Ebben az évben sem maradt el a kovácsbemu-
tató a Kézművesek Házában, az udvaron pedig 

Kiss József borbélymester idén is hagyományos 
pengével borotválta meg a vállalkozó kedvű lá-
togatókat.

Az idei fesztivált a város polgármestere, Cser-
Palkovics András nyitotta meg a hagyományőrző 
lovagok ágyújának elsütésével, majd Viza Attila 
palotavárosi önkormányzati képviselővel közö-
sen felszögelték az idei fesztivál réztábláját a Kéz-
művesek Háza kapujára. „Jó lenne, ha nem csak 
az év egy napján népesítené be a közösség a Rác 
utcát, ami a régi Palotavárosból maradt meg ne-
künk, és feladatunk, hogy átadjuk ezt az értéket 
az utókornak is” - hangzott el a megnyitón.

A szerb ortodox templom kertjében szerb étel-
kóstolást tartottak, és megtalálhatók voltak a 
fehérvári kézművesek termékei is. A fiatalokat 
lovagi próba várta Könyves Kálmán korát felidéz-
ve. A hagyományokhoz híven a fesztivál idén is 
tűzugrással zárult.

(forrás: www.szekesfehervar.hu)

Tűzzel-Vassal Fesztivál
Kovácsok, késesek és kézművesek
ünnepeltek a Rác utcában

Július második felében megnyitják a forgalom 
előtt a 62-es számú főút seregélyesi elkerülő 
szakaszát. Jelenleg a műszaki átadás-átvételi 
eljárása zajlik, és megkezdődött a forgalomba 
helyezési eljárás is. A beruházás során elkészült 
a 10,56 km hosszúságú, 2x1 sávos elkerülő út, két 
körforgalom, egy háromágú csomópont, egy út-
keresztezés, továbbá a kapcsolódó közmű kivál-
tási munkák is.

A 62-es a felújítása azért is nagyon fontos volt 
már, mert a keletről érkező tranzitfotgalom a du-
naújvárosi hídnál lép be a Fejér megyébe, és a 62-

M egjelent a Magyar Közlönyben a Modern Vá-
rosok Programról szóló kormányhatározat, 

ami az egyes programpontok mellé felelős szak-
minisztériumot is rendel. A program keretében 
a kormány és Székesfehérvár között május 26-án 
született megállapodás.

– Kiemelten fontos Székesfehérvárnak a Modern 
Városok Program, és nagyon örülünk annak, 
hogy gyorsan megszületett erről a kormány-
határozat is – mondta a kormányhatározattal 
kapcsolatban Cser-Palkovics András polgármes-
ter. – Valamennyi programpont tekintetében 
felvesszük a következő napokban és hetekben 
a szakminisztériumokkal a kapcsolatot, és a 
tárcákon belül egyeztetünk azokkal a szakem-
berekkel, akik felelősek a programpontokért. 

Júliusban megnyitják
a 62-es seregélyesi elkerülőt

esen keresztül jutnak el Fehérvárig, ahol a 8-as 
számú főúton vagy a 81-esen haladnak tovább 
Európa nyugati részébe. Hamarosan elkészül a 
62-es számú főút többi szakaszának felújítása 
is, melynek régi burkolata még a 60-as években 
épült 5-6 méter szélességben. A felújítás után a 
szegéllyel együtt 12 méter széles az út, és 11,5 
tonnás teherbírásúra erősítették a burkolatot.  A 
mezőgazdasági területek megközelítésére a pár-
huzamos földutak és a keresztező földutak csatla-
kozásai is megépültek. Seregélyes-Szőlőhegynél 
pedig új közvilágítás épült. 

Modern Városok Program
Napirenden a Zichy liget és a
Belváros összekötése

Minél gyorsabban szeretnénk magvalósítható-
sági ütemtervet is letenni az asztalra az egyes 
programpontokról. 

A Belváros Zichy ligettel való összekötésének 
tanulmányterveire várhatóan felhatalmazá-
sokat ad majd a hivatalnak a testület, hiszen a 
lehető leghamarabb szeretne a város pontos 
tervekkel és költségvetéssel rendelkezni, hogy 
a szakminisztériumokkal egyeztetett felada-
tokat a kormány elé terjeszthessék. A Zichy li-
getnél azt is felmérik, hogy a környező utcákat 
át lehet-e alakítani, vagy a föld alatt szükséges 
elvinni az utat. A pontos tervezés nagyon ne-
héz, mert a Várkörút felújításakor is bebizonyo-
sodott, hogy az évtizedes közművek esetében 
nem pontosak a közműtérképek.

(forrás: www.szekesfehervar.hu)
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A parkolási problémák kezelése és a III. Béla 
király tér könnyebb megközelíthetősége ér-

dekében változik a forgalmi rend a téren és a kör-
nyező utcákban. Az új forgalmi rend júliustól lép 
életbe. A Szekfű Gyula utca felől egyirányú lesz a 
forgalom a tér felé a Benyák Bernát utcában. A III. 
Béla király téren továbbra is érvényben marad az 
egyirányú közlekedés.   

Változik a forgalmi rend a III. Béla király téren 
és környékbeli utcákban. Júliustól a Szekfű 
Gyula utca felől egyirányú lesz a forgalom a tér 
felé a Benyák Bernát utcában. A III. Béla király 
téren továbbra is érvényben marad az egyirá-
nyú közlekedés. A Csitáry G. Emil utca egyik ré-
sze, az Ányos Pál és a térre behajtó köz között, 
kétirányú lesz. Míg a Virág Benedek utca felé 

Júliustól változik a forgalmi 
rend a III. Béla király tér
környékén

egy irányban halad majd a forgalom. A Virág 
Benedek utca a Csitáry G. Emil és Rozgonyi 
Piroska utca közötti szakaszon kétirányú, a 
Szekfű Gyula utca felé pedig egyirányú lesz. A 
terv szerint az egyirányú útszakaszokra a ke-
rékpárosok mindkét irányból behajthatnak.

A forgalmi rend változás miatt a Csitáry G. 
Emil utcában a Megyei Művelődési Központ 
oldalán lehet csak parkolni, várakozni. A Virág 
Benedek utcában a Szekfű Gyula felé vezető 
oldalon, míg a Benyák Bernát utcában mind-
két oldalon parkolhatnak az autóval érkezők. A 
Megyei Művelődési Központ mellett, az Ányos 
Pál utcában található parkolót összenyitják a 
térrel, és ezzel együtt a Dózsa György úton a 
Rendőrkapitányság mellett parkolósáv kerül 
kijelölésre.

A z ország első, múzeumi helymeghatározáson 
alapuló tárlatvezető rendszere debütál a szé-

kesfehérvári Egyházmegyei Múzeumban. A mú-
zeumba érkező látogatók az épületben haladva 
egy iPad készüléken működő applikáció segítsé-
gével hanganyagokat hallhatnak, makrofotókat 
nézhetnek és szövegeket olvashatnak arról a 
műtárgyról, amely előtt megállnak - mindezt 
anélkül, hogy bármilyen adatot megadnának a 
készüléken.

Az Apple iBeacon szabványának terjedésé-
vel megnyílt az út a beltéri helymeghatározás 
mindennapi használata előtt. A felhasználási 
területek között megtalálhatjuk az idegenfor-
galmat, az egészségügyet és a kiskereskedel-
met is, de hatalmas lehetőséghez jut ezáltal 
az „okosmúzeum” is. Magyarországon az új 
technológián alapuló tesztrendszer elsőként 
Székesfehérváron mutatkozik be, az Egyház-
megyei Múzeumban működik 2015 júniusától.

Az iBeacon működésének lényege, hogy kis 
méretű jeladókat helyeznek el egy megadott 
belső térben, ami lehet egy bevásárlóközpont, 
turisztikai látványosságot jelentő történelmi 
épület vagy múzeum is. A jeladók érzékelik 
a közelükben lévő „okoseszközöket”, vagyis 
mobilokat, tableteket, és képesek kommunikál-
ni ezekkel az eszközökkel, a helymeghatározás 
mellett szöveget, képet vagy hangot továb-
bítanak felé, amelyek megjelennek a kijelzőn. 
Az információ helyhez kötötten érkezik meg, 
nincs szükség arra, hogy ehhez parancsokat 
adjunk és gombokat nyomkodjunk.

„Kétezer éves történelme során a katolikus 
egyház tanításának átadására mindig felhasz-
nálta a legkorszerűbb eszközöket, így a XXI. 
század információtechnológiai újításai is be-
kerültek a pasztorizációs munka hétköznapi 
eszköztárába. Ma már teljesen természetes 
számunkra, hogy számítógépeken írjuk a pré-
dikációkat, honlapokat működtetünk, e-mail-

Okosmúzeum beltéri
helymeghatározással

ben, sms-ben és mobiltelefonok segítségével 
kommunikálunk. Az Egyhámegyei Múzeum 
kiállításain az utóbbi években interaktív eszkö-
zöket, digitális installációkat alkalmazunk. Évek 
óta nagy népszerűségnek örvendenek a múze-
umpedagógiai foglalkozásokon használt iPad-
ek. Az eszközök segítségével sikerült Szent Ist-
vánt, a magyar szent családot és számos szent 
életpéldáját élményszerűen megismertetni 
és megszerettetni az ország minden tájáról 
hozzánk érkező többezres tizenéves fiatalok 
seregével” – mondta el a bemutató alkalmával 
Spányi Antal püspök, aki beszélt arról is, hogy 
szívesen támogatta a múzeumban a tavaly 
megkezdett, beltéri navigáción alapuló tárlat-
vezető rendszer fejlesztését, bízva abban, hogy 
hatékony eszköznek bizonyul majd az egyházra 
bízott örökség üzenetének átadására.

Smohay András múzeumigazgató kiemelte, 
hogy a látogatók ott kaphatnak majd infor-
mációt, ahol éppen tartózkodnak. Hozzátette, 
hogy mind a múzeumban, mind pedig a szé-
kesfehérvári belvárosi templomok területére 
szeretnék kiterjeszteni az alkalmazást, amelyet 
a városban is lehet használni. Smohay András 
elmondta, hogy a többi múzeumban, a wifi 
alapon működő rendszerekkel kapcsolatban 
szerzett negatív tapasztalat is szerepet játszott 
abban hogy bevezessék ezt a rendszert.

Cseri András, az EnITLab Kft. ügyvezetője ki-
emelte, hogy az iBeacon rendszer elérhető ára 
és egyszerűsége okán nagy népszerűségre tett 
szert. Elmondta, hogy a tesztüzemben vissza-
érkező statisztikai adatokon keresztül opti-
malizálják  majd a rendszer működését annak 
érdekében, hogy valós, hasznos tanácsokkal 
lássák el az üzemeltetőket. Hozzátette azt is, 
hogy a beltéri lokalizáció a múzeumon belül jó 
pár ötletet generált, például be tudja osztani 
300 diák egyidejű múzeumi látogatását, külön-
böző csoportokat különböző témakörökben 
elindítva.

Fo
tó

 fo
rr

ás
: s

ze
ke

sf
eh

er
va

r.
hu

Fo
tó

: K
ir

ál
y 

D
áv

id



7

Fehérvári  POLGÁR2015. július 1. • I. évf. / 2. szám 2. körzet

K ovács György, a Megyei Művelődési Köz-
pont egykori legendás igazgatója ma is 

emblematikus figura. Tavaly töltötte be a hetve-
nediket, mégsem csillapodik aktivitása. Mások 
egy komoly betegség és nyugdíjba vonulás után 
„felteszik a kezüket”- ő nem. Jó példája annak, 
hogy a civil aktivitás milyen új dimenziókat képes 
nyitni az ember életében. Habitus kérdése mind-
ez, ilyennek születni kell, vagy bárki megtalál-
hatja a motivációt? 

Kovács György messziről jött. Nem földrajzilag 
persze, hiszen Veszprémben érettségizett. Fe-
hérváron tanult szerszámkészítőnek, majd on-
nan az Ikarus elődjébe, az Általános Mechanikai 
Gépgyárba került. Tevékenyen részt vett a 255-
ös panorámás buszok fejlesztésében. Később 
felvették a műszaki egyetemre, de elvitték ka-
tonának. Leszerelés után visszament az üzem-
be, ahol hamar a tanműhely egyik oktatója lett. 
Végül a dunaújvárosi főiskolát végezte el. A tan-
műhely után kollégiumban lett nevelő, ehhez 
a Pécsi Tanárképző Főiskolán szerzett műszaki 
tanári diplomát. Tanított mechanikai műszeré-
szeket, szerszámkészítőket és forgácsolókat is. 

Igazgatói pályafutása kezdetére így emlékszik 
vissza:

– 1975 márciusában adták át az Ifjúsági és Út-
törőházat, ez ma A Szabadművelődés Háza. 
Ott hat hónap után megüresedett az igazga-
tói poszt, az egykori iskolaigazgatóm közben 
elnökhelyettes lett a városházán, megfűzött, 
vállaljam el. „Te csináltad az iskolában a tanul-
mányi versenyeket, a klubot, a különféle szak-
köröknek a beindítását, te tudod, a gyerekek-
kel hogyan kell beszélni, szeretnek is téged.” 
Megegyeztünk, hogy egy évig ott dolgozom, 
és ha nem tetszik, visszamegyek a suliba. De 
egy év múlva már Szombathelyre jártam fő-
iskolára, az Úttörőház vezetéséhez szükséges 
végzettségért.
Nagyon jó csapat alakult ott ki, hamar elfo-
gadtak, négy évig dolgoztunk együtt. Gye-
rekcsoport volt harmincvalamennyi, ifjúsági 
csoportból negyvenvalamennyi, országos 
hírünk volt. Engem 79-ben áthelyeztek a Me-
gyei Művelődési Központba. 80-ban az Ifjú-
sági Ház nívódíjat kapott, amiért együtt dol-
goztunk meg az akkori csapattal, Magyarits 
Bandival, Tóth Lacival. Elkészült a csillagvizs-
gáló, műszaki és művészeti szakkörök voltak, 
mi csináltuk az első disc-jockey-képzést, sok 
dologban úttörők voltunk. A művelődési köz-
pontnál a megyében lévő házak közösségeit 
tartottam nagyon fontosnak, hiszen ezek vol-
tak azok a bázisok, amelyek életben tartották 
ezeket a házakat. Újraélesztettük a népművé-
szeti tevékenységet - itt is nagyon jó szakmai 

A KÖZÖSSÉGKOVÁCS

kollégák voltak, akik hittek ebben az egész 
dologban, országos élre kerültünk a szakkör-
vezetők képzésében. Láttam, hogy kevés volt 
az a jól képzett szakember, akik a hagyomá-
nyok átörökítésében szakmailag fölkészülten 
tudtak az emberek elé állni. Képezni kellett 
különféle szakkörvezetőket: a néptáncosok 
szakmai képzése a mai napig megy, most a 
Táncházban csináljuk. Aztán a rendszerváltás 
után az egyház visszakapta a Liszt Ferenc ut-
cai épületet, erről mi 92 nyarán kaptuk meg a 
kormánydöntést, miszerint 94. december 31-
ével át kell adnunk, erre két és fél évünk volt.
A Barátság Házának egy részét már 82-ben 
megkaptuk, fölújítottuk, beindult a Barátság 
mozi. A művelődési központnak az egyetlen 
menekülési iránya ez az épület volt. Megval-
lom őszintén, senkit nem érdekelt, hogy mi 
lesz a Népi Együttessel meg a többiekkel. A 
Malom utcában volt egy romos épület, a vá-
ros meghirdette szolgáltatási hasznosításra. 

Én mindjárt rácsaptam, még 93 elején. El-
mentem az akkori megyei önkormányzat ve-
zetőjéhez, mondtam, hogy ki kéne váltani a 
pályázatot, de nem engedélyezte. Én a saját 
pénzemből kiváltottam a dokumentációt. A 
Barátság Háza 82-es felújítását irányító épí-
tésvezető, Csanaki Tibor baráti körébe tarto-
zott Kálmán Béla, aki tervező irodát vezetett. 
A földmérőtechnikus oktató kollégákkal föl-
mérettem pontosan, kikértem a telekköny-
vet, és Botos Jóskával megálmodtunk egy 
tervet. Grátisz vállalták.
Elég az hozzá, hogy megnyertük a pályázatot, 
közben megérkezett a kormánydöntés má-
sodik fele, 105 millió forint ingatlan-kiváltási 
összeget ítéltek meg. Végül 167 millió forintos 
beruházást fejeztünk be. Elkészült határidőre 
az épület, be tudtunk költözni, a Táncház is 
elkészült a Malom utcában 94. december 31-
re, amikor én leadtam a Liszt Ferenc utcában 
az összes kulcsot, kiköltöztünk, átadtam min-
dent.
Mire lezáródott ez a hosszas tortúra, akkor én 
96 augusztusában kaptam egy agyérgörcsöt, 
mint kiderült, ez már a negyedik volt. Az orvos 
azt mondta, hogy vagy visszajövök és folyta-
tom ezt a munkát, és ha még egyet kapok, 
akkor nem tudja, mi lesz, vagy lemondok az 
igazgatóságról. Utóbbit választottam, de to-
vábbra is dolgoztam, elkezdtem civil ügyek-
kel is foglalkozni. A művelődési központban 
félállásban dolgoztam, én voltam az, aki fo-
lyamatosan kijártam vidékre művházakba. 
Nagyon sok művelődési ház felújítási pályá-
zatában segítettünk.
A Civil Szervezetek Fejér Megyei Szövetségé-
nél dolgoztam 1998-tól, amelynek 2001-2004 
között elnöke voltam. 2004 után eljöttem on-
nan, de azért besegítettem, a vidéki dolgokat 
én kezeltem. Volt egy országos, közösségi 
támogató hálózat a megyében, azt a részt is 
csináltam. Majd 2008-ban a Humánszolgál-
tatók Országos Szövetsége megkeresett egy 
Pest megyei pályázattal, vállaljak a projekt-
ben mentorálást. A következő évben meg-
nyertünk egy nagy pályázatot. Operatőröket, 
szerkesztőket és vágókat képeztünk, mintegy 
húsz főt mozgássérültekből és romákból. A 
program során országos televízióadókkal 
építettünk ki kapcsolatot, ez egy országos 
beiskolázású program volt, a hallgatók elvé-
geztek egy alapfokú médiavizsgát, utána sza-

kosodtak, két OKJ-s szakmát szereztek.
Amikor a program indult, végigjártam azokat 
a településeket, közeli nagyobb városokat, 
ahol ők éltek Hajdú-Bihartól Heves megyéig, 
hogy a helyi televíziók befogadják az embe-
reket – mondta az új kezdetekről.

Sokat nem változott a munkája, hiszen – ahogy 
fogalmazott – „művközpont” igazgatóként is 
közösségek létrejöttében segített, igaz, ez ak-
kor a szakköri és a népművészeti mozgalom ke-
retei között valósult meg.

– A mai napig is ez áll tevékenységem közép-
pontjában. 2012 óta a Fejér Megyei Civil In-
formációs Centrumnál dolgozom, kezdetben 
térségi tanácsadóként, most pedig irodave-
zetőként, de folyamatosan járom a vidéket. 
Művelődési házak igazgatójaként, civilként is 
a közösségek építését, erősítését tartottam, 
tartom a legfontosabbnak- szögezte le.

Mindenki „Kovács Gyurija”, aki gasztronómi-
ai vezénylője is a legtöbb civil rendezvénynek, 
természetesen ma sem éri be annyival, ameny-
nyi a munkaidejébe belefér. Ezer helyen ott van, 
ezer élmény kötődik hozzá, és néha kinyílik az 
az élménytár…

– Aktív tagja vagy a FaSzIK-nak, a Faesztergályos 
Szenior Inasok Körének. Hogyan kezdődött el ez a 
szenvedély?

– Egy alkalommal elmentem Köpf Jenőhöz, 
kellett valamit csinálni, azt mondta, ott a gép, 
csináld meg, amire feleltem, hogy én nem 
tudom. Akkor ezt megcsinálja ő, mondta, de 
ezentúl jöjjek szerda délutánonként, mert ő 
akkor tanítja a harmadéves fiatal asztaloso-
kat faesztergálni. S akkor eljártam, ez úgy öt 
éve volt. Aztán megbeszéltük, hogy van egy 
pár idősebb fás faragó, akikkel még a Barát-
ság Házába együtt jártunk faragó szakkörre. 
Összejöttünk, az első évben négyen voltunk, 
most vagyunk hatan. Közösen vettünk gépet 
is, voltak is már, én is vettem sajátot. Csütör-
tökönként összejövünk, Jenő komolyan felké-
szül, mindig olyan darabot gyártunk, amivel 
valamiféle mesterfogást tanulhatunk. Tanulá-
si folyamat is, nemcsak nekiállunk, aztán pör-
getünk valamit. Nyáron házi feladatként min-
denkinek egy sakk-készletet kellett csinálni.

(Cikkünk a Helyi Érték magazinban megjelent szö-
veg szerkesztett változata. Szerző: Majer Tamás.)
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Május végén megnyílt a forgalom előtt a Vár-
körút Szekfű Gyula utca és Rákóczi út közötti 

szakasza. Az autósoknak meg kellett ismerkedni-
ük néhány forgalomtechnikai változással, mivel a 
Várkörút a jövőben az átmenő helyett a Belváros-
ba irányuló célforgalmat szolgálja majd.

Az új szabályok szerint a bíróság előtti jelző-
lámpás csomópontban a Szekfű Gyula utcá-
ról nem lehet balra kanyarodni a Várkörútra, 
egyúttal a többi csomóponti ágon is változott 
a sávkiosztás. Az új jelzőlámpás program na-
gyobb kapacitást ad ezzel a Mátyás király kör-
útnak, a torlódás elkerülése érdekében.

A Várkörút és környékének felújítási munká-
latai még tavaly ősszel kezdődtek, az „Új Bel-
város – Várkörút rehabilitációja” pályázat kere-
tében, melyre 567.5 milliós támogatást nyert 
el Székesfehérvár a Közép-dunántúli Operatív 
Program „Fenntartható településfejlesztés” 
keretösszegéből. A pályázat alapvető célja a 
szűken vett belváros kiszélesítése és az 1930-
as évek fasorral díszített hangulatának megte-
remtése volt. 

A 2014. szeptemberében indított, a Székes-
fehérvári Városfejlesztési Kft. kivitelezésében 
megvalósuló projekt a korábbi Belváros-re-
habilitáció folytatása, mely a tavaly nyáron 
átadott Koronás Park projekttel, valamint a 
kormányhatározattal elindított Árpád-ház 
programmal közösen méltó környezetben kí-
vánja megismertetni Székesfehérvár értékeit. 

A városrehabilitációs pályázati kiírások kere-
tében Székesfehérvár Megyei Jogú Város Ön-
kormányzata eddig közel hárommilliárd forint 
uniós pályázati forráshoz jutott a Belváros re-
habilitációjának folytatásához, azaz a Fő utca 
rekonstrukciójához, valamint a Szociális város-
rehabilitáció Szárazréten elnevezésű projekt 
megvalósításához. Az elmúlt években a Belvá-
rosban és környékén számos fejlesztés zajlott: 

Megújult a Várkörút

a Hiemer-háztól a Bregyó-közig láthatóak az 
eredmények. A Várkörút felújítását támogató 
pályázati forrásnak köszönhetően pedig a fej-
lesztés a Rákóczi út, a Lakatos utca és az Arany 
János utca irányába is folytatódhatott, a bur-
kolatok felújításával, körforgalom és parkolók 
kialakításával. A beruházás jelképesen kinyitja 
a Belvárost a Várkörút irányába - ennek jele a 
Zsuzsanna-forrás parkosítása, az ott kialakítás-
ra kerülő ivókút, valamint a Prohászka ligetben 
a várfal megtisztítása is.

A pályázatban közintézmények funkciójá-
nak erősítését támogató fejlesztések is helyet 
kaptak: így a Városház tér 2. épületének külső 
felújítása és akadálymentesítése, a Városháza 
előtti pódium és lánckorlát felújítása, vala-

mint a Belvárosi Brunszvik Teréz Óvoda külső 
felújítása. A pályázattól függetlenül, de ahhoz 
kapcsolódva, a kivitelezési munkálatokat meg-
előzően és azokkal párhuzamosan víziközmű- 
korszerűsítés is zajlott a felújítással érintett 
területeken. A rekonstrukció közel bruttó 86 
millió forint értékű önkormányzati fejlesztés 
keretében történt, és a Vízgazdálkodási Fej-
lesztési Alap terhére valósult meg. A munkála-
tok során a Rákóczi úton és a Várkörúton több 
mint nyolcszáz méter ivóvízvezetéket, és közel 
négyszáz méter hosszúságú szennyvízvezeté-
ket cseréltek ki.

A projekt keretén belül számos kísérőprog-
ram megvalósítására is lehetőség nyílt, az érin-
tett lakosság bevonása érdekében, közösség-

építést és a szabadidő hasznos eltöltését segítő 
szolgáltatások, rendezvények, közcélú képzési 
programok formájában. A miniprojektek meg-
valósítására nonprofit jelleggel működő, a vá-
ros lakosságával kapcsolatban lévő szervezetek 
pályázhattak olyan elképzelésekkel, melyek 
kötetlen formában, szórakoztató és informatív 
jelleggel segítették a székesfehérváriak, legin-
kább a felújítással érintett terület környezeté-
ben élők tájékoztatását, és erősítették a pro-
jekt társadalmi elfogadottságát. A beérkezett 
pályázatok alapján támogatásban részesültek: 
Alapítvány a Magyar Műemléki Topográfia Tá-
mogatására, Alapítvány a Székesfehérvári Fo-
gyasztóvédelemért, Alba Regia Táncegyesület, 
Csitári Kálmán Alapítvány, Fonódás Kulturális 
Egyesület, HírBeleBumm Szociális Szövetkezet, 
Wathay Ferenc Bajtársi Egyesület. 

A Várkörút nyomvonal-kialakítása az 1890-es 
évek városrendezési munkálatai során történt 
meg. Elsődleges célja a belváros könnyebb meg-
közelíthetősége, a városrész elszigeteltségén 
való enyhítés volt. Az 1910-es, 1920-as években 
többnyire középületekkel gazdagodott a körút, 
itt állt a Felsőkereskedelmi Iskola, az azóta már 
elbontott Királyi Távírda és Posta, valamint a 
Városi Ipariskola is. Az 1930-as évek városfejlesz-
tési programja keretében – a Szent István-évhez 
kapcsolódóan – a várárki csatornát lefedték, és a 
belváros és a külvárosi területek közötti tagoltság 
további csökkentését célozva villákkal, bérházak-
kal, középületekkel építették be. Ezen időszakhoz 
kötődik például Eppinger Ignác téglagyáros mo-
dern, emeletes villája, az Alba Mozi és bérház 
épülete. A Romkert kialakítása is ekkor történt 
meg, és az 1938-as Szent István-évhez kapcsoló-
dóan közterületi alkotással is gazdagodott a kör-
út: azóta látható itt Wathay Ferenc várkapitány 
szobra. A belvárost keletről határoló utat ekkor 
hármas gesztenyesor díszítette.
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Új utakon
a foglalkoztatás

A rugalmas foglalkoztatási formák a XX. század 
második felében kezdtek Európában elterjedni. Az 
ide sorolt tevékenységek különböznek a „hagyo-
mányosnak” tekintett alkalmazási módoktól. Segít-
ségükkel munkalehetőséghez juthat számos olyan 
munkavállaló is, aki a képzettségi szintje vagy 
akár egyéb más ok, például egészségi állapota, 
élethelyzete miatt másként nem tudott volna 
elhelyezkedni. A foglalkoztatás rugalmas vagy 
más néven atipikus formái – a részmunkaidős 
foglalkoztatás, a megosztott munkaidőben történő 
foglalkoztatás, a határozott, projekt időtartamra 
történő foglalkoztatás, a munkaerő kölcsönzés, 
a tranzitfoglalkoztatás, az önfoglalkoztatás és a 
távmunka – napjainkban az Európai Unióban és 
hazánkban egyaránt a foglalkoztatáspolitika egyik 
folyamatosan erősödő, a foglalkoztathatóságot 
javító eszközévé váltak. Tavaly óta a Váli-völgyben 
is modell program zajlik ilyen formában.

Zöld építőipari tranzitfoglalkoztatás
a Váli-völgyben
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A Jövő Sport-
csillagai
Közhasznú 
Alapítvány

Készül Székesfehérvár épített örökségé-
nek számbavétele. A levéltári, múzeumi és 
könyvtári kutatásokon kívül nélkülözhetet-
len az itt élő lakosság személyes élménye-
inek megörökítése is, így a készülő könyv 
pontos leírásokat fog tartalmazni. Az Önök 
által hozott „relikviákról” másolatot, fotót 
készítünk, így lehet gyűjteményünk része.

Amennyiben szeretné munkánkat segíteni, 
és megosztaná velünk a fiókokban őrzött 
fényképeit, illetve elmondaná, mire emlék-
szik az egykori Székesfehérvárról, vegye fel 
velünk a kapcsolatot az alábbi elérhetősé-
gek valamelyikén:

Alapítvány a Magyar Műemléki
Topográfia Támogatására

8000 Székesfehérvár, Rákóczi u. 25.
Telefon: +36-30/607-4729

E-mail: topografia@echomail.hu
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